
Geachte raadsleden,

Graag richt ik het woord tot u.

U bent per slot van rekening volgens de Grondwet het hoogste 
bestuursorgaan in de gemeente. Raadsleden bepalen de belangrijkste 
punten van het beleid van de gemeente. Ze controleren of het college van 
burgemeester en wethouders (college van B&W) het beleid goed uitvoert. 
Dat is nogal wat, dat laadt een zware verantwoordelijkheid op uw 
schouders. Daar zult u zich ten volle van bewust zijn. 

Graag richt ik mij ook tot mijn hooggeëerd publiek, de  burgers in de zaal, 
die aanwezig zijn omdat het onderwerp waar ik het over ga hebben hen 
aangaat. Het gaat over hun belangen die gediend dienen te worden door 
de gemeenteraad, de gekozen volksvertegenwoordigers, die aan de 
burgers verantwoording verschuldigd zijn. 
Dat is het spel der krachten.

Ik sta hier niet voor mijn lol. Ik sta hier voor democratische waarden, voor 
een open debat, voor een open  overheid (WOO) voor open data. 
Daarover maak ik mij in toenemende mate zorgen. Voor mijzelf, voor u, 
voor onze kinderen en onze kleinkinderen. 

Ik spits dat toe op het WOB verzoek dat ik heb ingediend over SMART 
CITY Renkum. Het valt mij daarbij op dat de gemeente in de 
communicatie naar de burgers het daarbij altijd heeft over ‘aanbesteding 
OVL (Openbare Verlichting), een nogal verhullende term over wat ‘smart 
city’ werkelijk om het lijf heeft, dat gaat veel verder dan verlichting. 

Tegen het smart city-fenomeen liep ik bij toeval aan in 2022. Ik keek op 
een dag uit mijn raam en zag dat de pas in 2007 in onze buurt geplaatste 
gloednieuwe architectonische lantaarnpalen zonder aankondiging 
vervangen werden door een ultra moderne dystopische variant. Dat is 
klimaat-technisch toch niet verantwoord, dacht ik toen nog in al mijn 
naïviteit. Laat ik daar eens een WOB verzoek aan wijden. In het kader 
daarvan is mij overigens later medegedeeld door de gemeente dat deze 
architectonische palen niet weggehaald hadden mogen worden, categorie: 
foutje bedankt dus, maar dat deze inmiddels zijn vernietigd. Reken de 
footprint die dit oplevert maar uit. 

Mijn WOB verzoek heeft 32 documenten opgeleverd waarvan er 13 niet 
openbaar zijn gemaakt. Een WOB verzoek uit dezelfde tijd van iemand 
anders leverde 
44 geopenbaarde documenten op. Rara, hoe kan dat? 

Uit de aan mij vrijgegeven documenten blijkt dat de ambitie van de 
gemeente voor SMART CITY gemeente Renkum torenhoog is. Zij heeft er 



namelijk voor gekozen alle lantaarnpalen (6300 stuks) te vervangen door 
‘slimme’ palen. Allemaal. Zelfs de opdrachtnemers aan wie de klus is 
uitbesteed, vroegen zich af of dat echt wel nodig was. De gemeente vond 
van wel.

Slimme palen worden ‘slim’ genoemd, omdat ze dankzij het feit dat ze 
uitgerust zijn met een TeleManagementSysteem (TMS) allerlei 
technische hoogstandjes kunnen uitvoeren. De gemeente vond het dus 
nodig dat alle palen, geen enkele uitgezonderd, dat moeten kunnen. 

Aan welke technische snufjes moet dan zoal gedacht worden? Daarbij 
moet gedacht worden aan sensoren voor fijnstofmeting, reuze handig, zo 
is mij ook in een gesprek met de gemeente bevestigd, want stel dat er te 
veel fijnstof in de lucht gemeten wordt dan kunnen de burgers bv verzocht 
worden hun auto voor (on)bepaalde tijd aan de kant te zetten. Of denk aan 
camera’s, gezichtsscans, afluisterapparatuur,  waarmee de burgers 
op straatniveau op de voet gevolgd kunnen worden, wat ook de nodige 
data oplevert die  verhandeld kunnen worden, of denk aan 5G die in de 
palen kunnen worden gehangen waar een breedmazig netwerk voor nodig 
is waarvan de frequenties ‘toevallig’ na de zomer geveild worden, of denk 
aan drones die van alles kunnen vervoeren, ook bommen weten we 
inmiddels als we de oorlogsverslaggeving een beetje bijhouden, of aan 
welke Internet of Things toepassing dan ook nu en in de toekomst. 

De mogelijkheden zijn eindeloos en grijpen heel diep in de persoonlijke 
levenssfeer van de burgers in. Waarom worden de burgers hier dan niet in 
betrokken? 
Ze weten van niets. Vraag het de mensen op straat. Ze weten niet wat hen 
letterlijk boven het hoofd hangt. Niets over wat de palen kunnen en 
vermogen in de toekomst. 

Uit de WOB documenten blijkt dat de aanbesteding van het project SMART 
CITY Renkum 4 fases heeft doorlopen, 

- te beginnen met een verkenningsfase in 2017, 
- gevolgd door een dialoogfase, 
- vervolgens een bouwteamfase en 
- uiteindelijk de contractsfase eind 2018/2019. 

Ik heb alleen documenten ontvangen met betrekking tot de 
verkenningsfase. Die fase blinkt uit in vaagheid. Niet voor niks lees ik in 
de stukken daarover terug dat de bedrijven in deze fase telkens aan de 
gemeente vragen of de gemeente aub duidelijk wil maken welke 
functionaliteiten zij precies in de palen wil bouwen, want anders kunnen zij 
geen businessmodel maken. Stil maar, wacht maar, luidde daarop 



steevast het antwoord van de gemeente. In de dialoogfase zullen wij daar 
diep en uitgebreid op ingaan.

Zo diep en uitgebreid blijkbaar dat ik, de burger daar niets over mag 
weten want over de dialoogfase zijn mij in het geheel geen documenten 
verstrekt. Sterker nog, volgens de woo contactpersoon van de gemeente 
bestaan die documenten ook niet. Het is echter volstrekt ongeloofwaardig 
dat er in deze fase door partijen niets op schrift zou zijn gesteld. Immers, 
wat partijen in deze fase hebben uitgewisseld met elkaar vormt de basis 
voor de gesloten contracten. 

Ontbrekende stukken zijn verder documenten uit de bouwteamfase en 
ook de Selectieleidraad, Aanbestedingsleidraad, Nota van 
Inlichtingen met bijlagen waarnaar verwezen wordt in de documenten 
zijn niet ter hand gesteld. 

Wat betreft de laatste fase, de bezegeling van de contracten in de 
contractsfase zijn er wel documenten gevonden door de woo 
contactpersoon van de gemeente maar die worden niet geopenbaard. Van 
4 van die documenten wordt u nu gevraagd de geheimhouding niet op te 
heffen. Waarom alleen voor deze 4? Waarom is dit u niet eerder gevraagd? 
Immers, de gemeente heeft op 25 en 26 oktober 2023 besluiten genomen 
over mijn WOB verzoek. Toen is u niet gevraagd naar opheffing 
geheimhouding, terwijl volgens de gemeente een WOB verzoek een 
verzoek is tot opheffing van de geheimhouding waarover u geraadpleegd 
zou moeten worden. Hoe zit dat?

De gemeente adviseert u de geheimhouding niet op te heffen, omdat het 
zou gaan om  vertrouwelijk verstrekte informatie. In de WOB stukken lees 
ik ergens dat de gemeente tegen haar contractspartners zegt dat de 
gemeente bekend is met de WOB en dat die alleen van toepassing is op 
data die niet privacy gevoelig is. Oftewel, label je bepaalde stukken dus als 
privacy gevoelig/ als vertrouwelijk, dan kan je ze op die manier vrij 
eenvoudig onder de pet proberen te houden. 

Ik mag u er echter wel op wijzen dat de doelstelling van de WOO 
ondermijnd wordt als in privaat- publieke samenwerkingsverbanden op 
voorhand vertrouwelijkheid wordt bedongen. Dat is niet in de haak. Daarbij 
komt dat vertrouwelijkheid alleen betrekking kan hebben op specifieke 
bedrijfs-en fabricagegegevens met betrekking tot bijvoorbeeld de afzet 
van producten of kring van afnemers en leveranciers. Nou zou ik best 
willen weten of de camera’s die in de palen worden opgehangen van 
Chinese makelij zijn en waar die nog meer in het land zijn geplaatst, maar 
dat mag ook weggelakt worden. 
Van veel meer belang is welke palen wat kunnen onder welke 
afgesproken voorwaarden, omdat het, beste raadsleden, nu eenmaal 



om de data van de burgers gaat, dat is het handelswaar. Het gaat om de 
privacy, veiligheid die in het geding zijn bij handel in data van 
burgers en om de gezondheid die in het geding is bij 5G en die ook 
ongetwijfeld te lijden zal hebben onder een voortdurende surveillance. 
Voorwaar geen kinderachtige zaken. Het gaat om waarden die u 
raadsleden dient te waarborgen, waarover niet in achterkamers beslist kan 
worden maar waarover met open vizier en dus niet met geheimzinnige 
contracten het gesprek met de burgers dient te worden aangegaan.

Ik vraag u dus in naam van de democratie de geheimhouding op deze 
en overige documenten op te heffen en de gemeente te verzoeken alle tot 
dusverre achtergehouden documenten te openbaren en nu eindelijk ook 
eens een keer de burgers te betrekken in alle inns en outs van smart 
city waarover al in 2018/2019 keiharde contracten zijn gesloten met 
commerciële marktpartijen.

Ik dank u voor uw aandacht en ik reken op u.

Idekoning

Bijlage: pleitnota hoorzitting 19 februari 2024 bezwaar op besluit 
WOB verzoek


